

ВЛАСТЬ | НАУКА | БИЗНЕС | КУЛЬТУРА

Итоги развития

СЕВЕРНАЯ СТОЛИЦА



NORTHERN CAPITAL

Development results

GOVERNMENT | SCIENCE | BUSINESS | CULTURE

2008



САНКТ-ПЕТЕРБУРГСКИЙ ИНСТИТУТ ГУМАНИТАРНОГО ОБРАЗОВАНИЯ

SAINT-PETERSBURG INSTITUTE OF EDUCATION
IN THE SPHERE OF HUMANITIES AND SOCIAL SCIENCES

e-mail: priem@spbigo.ru

<http://www.spbigo.ru>

190020, Санкт-Петербург, Лифляндская ул., 4, тел.: 252-42-83, 252-79-85

4 Lifyandskaya Str., Saint-Petersburg, 190020, tel.: 252-42-83, 252-79-85



**ВИШНЯКОВ-ВИШНЕВЕЦКИЙ
КОНСТАНТИН
КОНСТАНТИНОВИЧ
VISHNYAKOV-VISHNEVETSKIY
KONSTANTIN
KONSTANTINOVITSH**

Ректор
Rector

■ Доктор исторических наук, профессор, член ревизионной комиссии Федеральной ассоциации юридических вузов РФ, член Совета ректоров вузов СПб, заместитель председателя Экспертного Совета по проблемам непрерывного и дополнительного образования взрослых, инновационных образовательных технологий Комитета Государственной Думы по образованию. Ректором СПБИГО является со времени основания вуза.

■ Doctor of History, professor, member of the auditing commission of the Federal Association of Law Institutes of Higher Education of the Russian Federation, member of the Council of Rectors of Saint-Petersburg Institutes of Higher Education, Vice-chairperson of the Expert Council on Problems of Continuous and Supplementary Education for Adults and Innovative Educational Technologies of the State Duma Committee on Education. He has been working as Rector of Saint-Petersburg Institute of Education in the Sphere of Humanities and Social Sciences since the foundation of the Institute.

Санкт-Петербургский институт гуманитарного образования был основан в 1998 году.

Основная цель института – реализация многоуровневых образовательных программ высшего, послевузовского и дополнительного образования, развитие наук и искусств посредством научных исследований и творческой деятельности научно-педагогических работников и обучающихся, а также использование полученных результатов в образовательном процессе.

Институт осуществляет свою деятельность как открытая социальная система, основанная на принципах широкой интеграции и партнерства, удовлетворяющая потребности населения в непрерывном образовании на протяжении всей жизни.

Вуз является членом Российской ассоциации негосударственных образовательных учреждений (РосАНОУ), Союза промышленников и предпринимателей (работодателей) Санкт-Петербурга (РОР СПП СПб), Ассоциации юридических вузов России.

В настоящее время в СПБИГО обучается свыше 2,5 тысяч студентов по 14 программам высшего профессионального образования на всех формах обучения, работает аспирантура, лицензированы программы профессиональной переподготовки и повышения квалификации.

В институте открыты 5 факультетов, работают 15 кафедр. Профессорско-преподавательский состав насчитывает около 150 человек, из которых более трех четвертей преподавателей по общепрофессиональным и специальным дисциплинам имеют ученые степени и звания.

За 10 лет существования института высокое качество образования было подтверждено результатами аттестации и государственной аккредитации (в 2002 и в 2007 годах).

Институт создает академическую среду участников образовательного процесса, каждый из которых способен влиять на различные составляющие институтской жизни.

Образовательный процесс в вузе строится на основе неразрывного и гармоничного единства обучения, научно-исследовательской

The Institute was established in 1998. The main aim of the Institute is the realization of multilevel educational programs of the higher, post-graduate and supplementary education; the development of arts and science by stipulating research and creative activity of its faculty and students as well as the implementation of innovations into the educational process.

The Institute functions as an open system based upon the principles of integrated teaching and partnership that satisfy the needs for life long continuous education.

The Institute is a member of the Association of Private Educational Establishments of Russia, of the Union of Manufacturers and Employers of Saint-Petersburg, and the Association of Law Institutes of Higher Education of Russia.

Over 2500 students are currently getting their degrees in the Institute. The Institute implements 14 higher education programs with all forms possible. The post-graduate school also functions within the structure of the Institute. There are re-training vocational courses and courses of improvement of professional skills available.

There are 5 faculties and 15 departments that function in the structure of the Institute. Three fourth of about 150 teachers and professors working in the Institute have academic degrees or titles in various scientific fields.

During the 10 years of teaching the Institute maintained its high teaching standards confirmed by successful certification and state accreditation that took place in 2002 and 2007.

The atmosphere of the educational process in the Institute makes it possible for every teacher or student actively participate in and influence all the parts of the Institute life.

Educational process is based upon the continuous and harmonious balance of the teaching, research work and extracurricular activities.

и практической работы. Научные проекты института носят социальный и прикладной характер. О высоком уровне научных исследований СПбИГО свидетельствуют многочисленные дипломы конкурсов научных работ.

СПБИГО является организатором и активным участником международных научных проектов, среди которых: ежегодная акция ЮНЕСКО «Неделя образования взрослых» (зарубежные страны-партнеры: Германия, Финляндия, Швеция, Дания, Китай), российско-американский семинар по высшему образованию в США (Сиэтл, 2006), российско-финский семинар «Болонский процесс в контексте российского образования» (Карис, 2006), 19-й Международный симпозиум «Новые технологии в образовании, науке и экономике» (КНР, 2007), Молодежный Европейский Парламент (страны Балтийского региона, Дания, Швеция, Финляндия, Россия).

Для успешной адаптации выпускника института к профессиональной деятельности активно используются различные формы обучения: богатая база практик, приглашение специалистов-практиков по проблемным темам, проведение круглых столов, организация работы различных клубов и служб внутри института (клуб «Психология семьи», служба социально-психологической помощи, внутриинститутская служба занятости, юридическая клиника и так далее).

В целях повышения качества образования и в стремлении построить работу с обучающимися по принципу равноправного диалога отдел маркетинга института регулярно проводит опросы студентов, выясняя их ожидания, потребности, пожелания и предложения.

В институте уделяется особое внимание развитию и поддержке академической и научной мобильности студентов, способствующей выходу на новый уровень профессиональной подготовки специалиста с точки зрения общеевропейских критериев и стандартов. В процессе международных стажировок студенты приобретают не только новые знания, но и крайне важные коммуникативные качества, позволяющие легче вписаться в иную культурную, языковую среду.

Вуз активно участвует в разработанной правительством Санкт-Петербурга Программе гармонизации межэтнических и межкультурных отношений «Толерантность». Совместно с партнерами (РГПУ имени А. И. Герцена, Фондом художника Михаила Шемякина, Театром-фестивалем «Балтийский дом», Генеральным консульством Литвы в Санкт-Петербурге, Международным Центром поддержки искусств и другими организациями) институт формирует отдельную программу сотрудничества в гуманитарной сфере стран Балтийского региона.

Одной из важнейших своих задач СПбИГО считает включение студентов вуза в культурную жизнь города. В институте открыты фотостудия и театр-студия «Эра», Камерный хор, выпускается собственное периодическое издание, созданы музыкальные группы, команда КВН регулярно участвует в городских мероприятиях, устраиваются творческие встречи с интереснейшими людьми Санкт-Петербурга. Так, в гостях в институте уже побывали: актеры И. Краско, С. Крючкова, С. Мигицко, А. Семчев, Б. Смолкин, А. Толубеев; художники М. Шемякин, О. Жохова; фотограф В. Плотников; богослов А. Кураев; писатели П. Крусанов, В. Топоров; политики – Г. Трошев, А. Бенин, Г. Сафаралиев, А. Губанков. Кроме того, вуз является учредителем Фестиваля моноспектаклей «Театр без кулис» (совместно с Фондом Шемякина и Домом ученых РАН – Владимирский дворец, 2006–2007) и Международного фестиваля малых театральных форм «Театр без границ» (совместно с Государственным Эрмитажем и Фондом Шемякина, 2008). |

The Institute research work is characterized as socially-oriented and applied. High level of scientific research is confirmed by the high awards at various research competitions.

The Institute organizes and actively participates in various international research projects such as the annual UNESCO event “The Week of Adult Education” (with foreign partners from Germany, Finland, Sweden, Denmark, China); Russian-American seminar on higher education in the USA (Seattle, 2006); Russian-Finnish seminar “Bolognese process as the part of Russian education” (Karis, 2006); the 19th International Symposium “New technologies in education, science and economics” (China, 2007); the Youth European Parliament (Baltic Region countries, Denmark, Sweden, Finland, Russia).

A wide range of teaching methods is put into practice to get students ready for their further professional activities: practical work, guest lecturers to speak on topical issues, round-table discussions, setting up of different clubs and agencies within the Institute structure (the club “Family psychology”, socio-psychological association, job placement office, law counseling service, etc.).

In order to improve the quality of education and to set up the work with students on the basis of the dialogue of equals, the marketing department of the Institute interviews and surveys students regularly in order to find out their wishes, expectations, needs and suggestions.

The Institute management supports, encourages and develops students’ academic and scientific mobility to help them achieve a new level of professionalism that would fit the European standards.

Academic exchange trips help the students not only acquire new knowledge, but also develop communicative skills that allow them to assimilate into a different cultural and language environment.

The Institute actively participates in the Saint-Petersburg Government Program for harmonization of interethnic and intercultural relationships “Tolerance”. Together with the Herzen State Pedagogical University of Russia, the painter Mikhail Shemyakin’s Foundation, the Theatre-Festival “Baltiyskiy Dom”, Consulate General of Lithuania in Saint-Petersburg, and the International Centre for Support of Arts, and other companies the Institute is developing a new specialized program of cooperation in the sphere of humanities with the Baltic Region countries.

One of the main aims of the Institute is to integrate students into the city cultural life. The photo-workshop and the drama-school “Era”, the Chamber choir are functioning within the Institute structure. In addition, the Institute publishes its own periodical. Music bands and the “Club of cheery and sharp-witted” team take active part in the local and regional cultural events. Many famous guests are invited to the Institute. The Institute has already hosted actors I. Krasko, S. Kruchkova, S. Migitsko, A. Semchev, B. Smolkin, A. Tolubev; painters: M. Shemyakin, O. Zhokhova; the photographer V. Plotnikov; the Divine A. Kurayev; writers: P. Krusanov, V. Toporov; politicians: G. Troshchev, A. Benin, G. Sapharaliev, A. Gubankov. Besides that the Institute is the founder and organizer of the Festival of solo-performances “Theatre without curtains” (together with the Shemyakin’s Foundation and the Academic Centre of the Russian Academy of Sciences, Vladimirskiy Palace, 2006-2007) and of the International Festival of variety show theatres “Theatre without borders” (together with the Hermitage Museum and the Shemyakin’s Foundation, 2008). |